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název 25. zasedání Národní stálé konference 

datum 9.–10. dubna 2025 

místo Galerie Středočeského kraje, Kutná Hora 

účastníci viz prezenční listina 

přílohy zápisu  
1) Schválený program zasedání 
2) Prezentace 
3) Soubor usnesení  

 

Stran 23 

 

Zasedání Komory regionální  
Datum zahájení: 9. 4. 2025 

Čas zahájení: 13:00 (registrace 12:00) 

Čas ukončení: 16:48 

 

Bod 1 – Úvod  

Jan Schneider (předseda Komory regionální, vrchní ředitel Sekce regionální politiky, politiky bydlení  

a sociálního začleňování, dále MMR–SRPPBASZ) přivítal přítomné hosty a seznámil je s programem jednání, 

nikdo z přítomných se k rozšíření programu nepřihlásil, proto předsedající deklaroval program za schválený  

a zahájil zasedání.  

Bod 2 - Reakce na usnesení RSK z období listopad 2024 až duben 2025 

Miroslav Daněk (MMR–Odbor regionální politiky, dále MMR–ORP) reagoval na plnění jednotlivých usnesení 

z RSK za období listopad 2024 až duben 2025. Informoval, že usnesení MSK bylo vyřešeno v rámci 

monitorovacího výboru OPST v březnu. Požadavku bylo vyhověno. 

Bod 3 – Aktuality z oblasti územní dimenze 

Miroslav Daněk (MMR–ORP) informoval přítomné o tom, že byla dokončena Socioekonomická studie 
Dukovany 2024, zpracovaná firmou KPMG ve spolupráci s kraji Vysočina a Jihomoravským. Studie hodnotí 
přínosy a rizika výstavby dvou nových bloků v horizontu více než 10 let. Vláda ji schválila usnesením č. 29 ze 
dne 15. 1. 2024 a pověřila MMR přípravou akčního plánu a komunikační strategie do poloviny roku. 
Ministerstvo financí (MF) se zatím k účasti na přípravách nevyjádřilo. Vznikla pracovní skupina s účastí 
dotčených resortů, kromě MF. 

Ivo Minařík (RSK Jihomoravský kraj) navázal na předřečníka a doplnil, že na Jihomoravském kraji byla Studie 
projednána a práce na akčním plánu už probíhají, přičemž termín do 30. 6. je napjatý. Projektové karty byly 
sesbírány a projednávají se v území. Hotový návrh se očekává do konce června, schválení Radou  
a zastupitelstvem pak v září. 

Dušan Vichr (RSK Kraje Vysočina) doplnil, že na Vysočině probíhají práce podobně jako v Jihomoravském 
kraji – fungují tematické pracovní skupiny, proběhl sběr záměrů z dotčeného území. Cílem je mít krajský akční 
plán hotový do poloviny května, aby jeho výstupy mohly být zapracovány do národního akčního plánu. 

Zdeněk Opravil (MMR–ORP) stručně informoval o aktuálních aktivitách v oblasti regionálního rozvoje: bylo 
vydáno Metodické stanovisko č. 17 k ukončování programového období a integrovaným nástrojům, probíhá 
příprava evaluace procesů CLLD a ITI, která má být dokončena v 1. pol. 2026. Probíhá také midterm evaluace 
MAS (stav k 30. 12. 2025). Pilotuje se nový nástroj komunitně vedeného místního rozvoje ve městech (např. 
Cheb, Kolín, Tábor) pod OP Z+, jehož výstupy budou sloužit pro další metodické nastavení. 

http://www.dotaceeu.cz/
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Miroslav Daněk (MMR–ORP) informoval o mezinárodním kontextu regionální politiky. Představil nový report 
OECD o dopadech globálních megatrendů (demografie, klima, technologie) na regiony a města. Popsal 
aktuální předsednictví Rady EU – po Maďarsku předsedá Polsko, které se zaměřuje na územní rozměr  
v politikách EU a připravuje deklaraci, jež má být podepsána 21. května ve Varšavě na ministerské úrovni. 
Cílem je posílit regionální politiku, konkurenceschopnost a odolnost území. O den dříve bude podepsána 
podobná deklarace pod záštitou OECD. Dále zmínil aktivity výzkumného programu ESPON, jehož výroční 
konference se uskuteční v červnu v Gdaňsku. Deklarace sice nejsou právně závazné, ale mají významnou 
politickou váhu jako vstup do přípravy legislativy pro politiku soudržnosti. 

Pavla Košťálová (MMR–ORP) shrnula činnost Výboru pro regionální politiku, který se zaměřuje na 
nadresortní a nadregionální témata. Klíčové oblasti zahrnují investice do školství (ve spolupráci s MŠMT), 
dopravní dostupnost (s MŽP a MD), návrh na zřízení VŠ v Karlovarském kraji a budoucnost a financování 
Agentury pro sociální začleňování. Na pracovní úrovni se projednávaly materiály s regionálním dopadem, 
které byly následně předkládány vládě ČR (Akční plán, Zpráva o uplatňování SRR). Důležitým tématem bylo 
posuzování územních dopadů (TIA) předkládané relevantní legislativy. Činnost Výboru a aktuální informace 
za rok 2024 jsou shrnuty ve Výroční zprávě Výboru a ve Zprávě o regionálním rozvoji dostupné na webu MMR. 
Aktuálně se Výbor pro regionální politiku zabývá konceptem „Regiony příležitosti“. Závěrem zmínila činnost 
Transformační komise (vzniklé v září 2024), která má za cíl zlepšit dialog mezi vládou a strukturálně 
postiženými regiony. 

Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) informoval o konferenci k výzkumu, která se minulý týden konala v Liberci 
ve spolupráci s Technickou univerzitou. Konference se nově stává putovní, příští ročník proběhne v Českých 
Budějovicích. Témata zahrnovala Smart regiony i otázky bydlení. Doporučil účast na příštím ročníku. 

Zdeněk Opravil (MMR–ORP) informoval o aktuálních aktivitách MMR v oblasti publikační činnosti, soutěže 
Vesnice roku (nově bez role hlavního vyhlašovatele) a pozval na Fórum pro města, které se uskuteční  
14. května v Pardubicích. Tématem bude sdílení dobré praxe v přípravě mezinárodních projektů, zejména pro 
česká města. 

 

Bod 4 – Sociální klimatický plán  

Maggie Škabraha Dokupilová (MŽP – ředitelka odboru financování dekarbonizace ekonomiky) a Karel 
Voldřich (MŽP) představili přípravu Sociálně klimatického plánu, který umožní čerpat prostředky ze Sociálně 
klimatického fondu (2026–2032). Cílem je zmírnit dopady systému ETS2 (povolenky) na zranitelné 
domácnosti, mikropodniky a uživatele dopravy. Fond má mít alokaci až 50 mld. Kč, ale výše závisí na 
transpozici legislativy ETS2. Bylo vytvořeno nové oddělení na MŽP, které plán koordinuje. Definice 
energetické chudoby cílí na osoby s příjmem do 5. decilu a vysokými náklady na energie nebo bydlením  
v neefektivní budově. Plán počítá s opatřeními pro vlastníky, nájemníky i obce a řeší i dopravní chudobu (obce 
s méně než 23 spoji denně). Klíčovým nástrojem bude integrovaná flexibilní doprava, dále pak nákup 
bezemisních vozidel. Plán má být předložen EK v červnu 2025. 

Bod 5 – Aktuality z transformace uhelných regionů 

Kristýna Weissová (MMR–ORP) představila aktivity oddělení ohrožených území a regionů v rámci Strategie 
RE:START, zaměřené na uhelné regiony. Uvedla, že aktuálně platný akční plán obsahuje 104 opatření, z nichž 
58 je splněno. Vzhledem k poklesu vůle řídicích orgánů naplňovat opatření se připravuje dopis na gesční 
ministerstva. Mezi hlavní výzvy patří zajištění financí i po roce 2028, posílení administrativní kapacity, 
zamezení odlivu mladých a vzdělaných lidí, nastavování výzev tak, aby reflektovaly specifické potřeby 
uhelných regionů. V roce 2025 plánují užší spolupráci s MŠMT a Úřadem vlády, akci pro přenos dobré praxe 
v Karlovarském kraji a nový projekt technické asistence. Zmínila také soutěž RegioStars a odkázala na weby 
dotaceeu.cz a restartregionu.cz. 

http://www.dotaceeu.cz/
https://www.dotaceeu.cz/
https://www.restartregionu.cz/
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Radana Leistner Kratochvílová (MŽP, ředitelka odboru podpory transformace pro nízkouhlíkovou 
ekonomiku, dále OP ST) zhodnotila dosavadní úspěšnou implementaci Operačního programu Spravedlivá 
transformace (OP ST), který výrazně podporuje uhelné regiony. Uvedla, že ČR patří mezi nejúspěšnější státy 
v čerpání prostředků v přepočtu na alokaci. Zdůraznila regionálně specifické výzvy, jako jsou projekty na vědu, 
výzkum, brownfieldy, vodíková údolí a vzdělávání. Představila také inspirativní projekty jako TPA a Edu boxy 
pro technické vzdělávání ve středních školách. V závěru upozornila na potřebu pokračování cílené podpory 
pro uhelné regiony i po roce 2027. 

 

Bod 6 - Konference HSOÚ závěry pro činnost RSK a sekretariátů, diskuse  

Miroslav Janovský (RSK Pardubický kraj) představil výstupy z konference ve Svitavách zaměřené na 
hospodářsky a sociálně ohrožená území. Kraj sdílel příklady dobré praxe, včetně zapojení bank, firem  
a rozvoje fondů na podporu HSOÚ. Představil také nadační fondy na podporu návratu studentů, přilákání 
nových talentů, stáže v zahraničí a rozvoj komunitních projektů. Konference se zúčastnilo přes 200 zájemců 
o tuto problematiku. Pardubický kraj chce v těchto iniciativách zaměřených na HSOÚ pokračovat každoročně. 

 

Bod 7 - Regionální akční plány – implementace ve výzvách  

Rostislav Mazal (ŘO IROP) představil změny od poslední Národní stálé konference v procesu implementace 
nástroje Regionálních akčních plánů (RAP). Informoval, že alokace programu IROP je zcela vyčerpána a nové 
výzvy už nejsou plánovány. Bylo proplaceno přes 10 mld. Kč, 900 projektů dokončeno, 50 % alokace je pod 
právními akty. Upozornil na kraje s nulovou aktivitou v některých oblastech (např. deinstitucionalizace, 
speciální vzdělávání) a avizoval, že během dubna budou rozeslány informativní dopisy krajům s nízkým 
čerpáním v rámci RAPů. Cílem je včasné upozornění a dialog, aby nedošlo ke krácení prostředků. Zatím se dle 
predikce nejeví, že by kromě deinstitucionalizace (vyjmuta z objektivních důvodů) byl ohrožen některý 
z milníků k 30. 6. 2025. Vývoj situace je řídicím orgánem sledován a ověřován. 

 

Bod 8 – Informace územních partnerů pro Regionální komoru  

Jana Kuthanová (NS MAS) přítomné pozdravila a zahájila informací o možném propojení metody 
LEADER/CLLD a o způsobech, jak řešit témata jednotlivých územních partnerů. Probíhala jednání těchto 
partnerů, během nichž se diskutovalo o společném memorandu a postoji Asociace krajů ČR, a to v kontextu 
řešení implementace integrovaných nástrojů. Shoda panovala na klíčových tématech vycházejících  
z dokumentu KOMPAS a Strategického rámce priorit ČR. Náročnější byla definice společných průniků mezi 
všemi partnery a také diskuse o prioritizaci jednotlivých témat. Zazněl požadavek na zapojení Ministerstva 
financí do dalších jednání, aby bylo možné jasně vymezit, co je možné financovat z evropských fondů. Jelikož 
se jedná i o větší investice z externích zdrojů, bude nutné v jednáních pokračovat.  

Michael Otta (RSK Liberecký kraj) informoval o jednání Rady asociace krajů, kde byly schváleny 2 dokumenty: 
1. Aktuální pozice AK ČR k budoucnosti kohezní politiky, kde je definováno 6 konkrétních tematických oblastí 
a 6 priorit, 2. Společné Memorandum územních partnerů – Rada AK ČR neschválena původní verzi a trvá na 
zachování zmínky o Integrovaných regionálních strategiích (IRS) v memorandu. 

Jana Kuthanová (NS MAS) se dotázala na memorandum a k vyjmutí 2 částí. 

Miroslav Daněk (MMR–ORP) uvedl, že tento dotaz bude zodpovězen v diskusním bodu Diskuse k rizikům 
„dekoheze“ mezi regiony, identifikace příčin, návrhy na možná řešení, poukázal na jednání se zástupci ITI  
a důležitost diskuse na tato témata. 

http://www.dotaceeu.cz/
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Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) shrnul závěr z jednání k tématu IRS a nutnost iniciativy MMR zahrnující 
převzetí zodpovědnosti za prvotní impuls a požádal o více vstupů ze strany krajů. 

Eva Schönherrová (ČBK) navázala, ČBK má svou pozici, jsou připraveni prioritizovat na pracovních skupinách 
a přizývat k účasti zástupce MMR. Vítají zapojení MMR do diskuse k tématu IRS, následně poděkovala za 
spolupráci. 

 

Bod 9 – Diskuse k optimalizaci podpory z národních zdrojů  

Miroslav Daněk (MMR–ORP) informoval o přípravě nového státního rozpočtu a o postupném vyčerpávání 
dostupných prostředků. Upozornil na očekávanou diskusi o podpoře regionálního rozvoje, neboť v minulém 
desetiletí hrály klíčovou roli fondy EU, jejichž podpora však bude v dohledné době omezena. Nový 
mechanismus financování by mohl vzniknout prostřednictvím národních programů a podpory regionálního 
rozvoje i ze strany dalších ministerstev (např. aplikací metody TIA). Změna financování bude nezbytná. 

Leo Steiner (Vrchní ředitel Sekce evropských a národních programů, dále MMR–SENP) uvedl, že dotační 
systém na MMR prochází zásadní změnou. Předzvěstí změn jsou národní programy, jako např. program ŽIVEL, 
vzniklý v reakci na povodně 2024. Tento program využívá centralizované kapacity (např. Centrum pro 
regionální rozvoj) a je realizován prostřednictvím finančního nástroje pod vedením SFPI. Obnova po 
povodních probíhá ve spolupráci s územními partnery, a především s kraji. Kraje mají možnost se finančně 
podíl na kofinancování těchto programů. Dále uvedl, že finanční nástroje jsou již praxí a je nutné počítat se 
situací, kdy nebudou k dispozici dotační prostředky ani z EU, ani ze státního rozpočtu. Bude nutné spojovat 
veškeré dostupné zdroje. Vzhledem ke změně priorit (zelená transformace, digitalizace, koheze) musí 
reagovat i dotační programy.  

Miroslav Daněk (MMR–ORP) poděkoval za příspěvek a doplnil, že 30% míra dotace se stává novým 
standardem u národních programů. V odůvodněných případech bude možné žádat o vyšší podporu.  

Leo Steiner (MMR–SENP) připomněl, že míra podpory u regionálních programů v minulosti dosahovala  
70–80 %, v roce 2023 však byla snížena na 50 %, a po projednání vládou dokonce na 30 %. Výjimkou byly 
programy na povodně 2024 a HSOÚ, kde se zachovalo 50% míra podpory. Výzva na veřejné budovy počítala  
s podporou 30 %, přičemž v rámci této výzvy byly podány projekty v objemu trojnásobku alokace (cca 3 mld. 
Kč). 

Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) reagoval, že hranice 30 % může být ještě nižší – v některých zahraničních 
příkladech fungují programy i s podporou okolo 15 %. Je třeba se na tento trend připravit.  

Michael Otta (RSK Liberecký kraj) upozornil, že v rámci RSK Libereckého kraje již proběhla diskuse na téma 

snižování míry kofinancování. Zatímco města, obce i kraje mají své vlastní rozpočty, MAS tuto možnost 

nemají. Otázkou zůstává, jak bude kofinancování řešeno právě u MAS, pro které je tato situace zásadní. 

Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) uvedl, že doplňkové financování může být zajištěno formou úvěrů. 
Zdůraznil ale nutnost dlouhodobé udržitelnosti.  

Michael Otta (RSK Liberecký kraj) reagoval, že úvěry je třeba splácet, a položil otázku, odkud na to MAS nebo 

neziskové organizace vezmou prostředky. 

Jana Kuthanová (NS MAS) doplnila, že problém se netýká pouze MAS, ale i dalších neziskových subjektů. Tyto 
organizace nejsou schopny fungovat na principu úvěrového financování ani při 30% míře dotace. Je potřeba 
hledat jiné zdroje. V některých zemích EU jsou MAS financovány z fondů pro zemědělství a rybolov. Zmínila 
také konferenci na MPSV zaměřenou na CLLD, kde probíhala výměna zkušeností a příprava na ukončení 
podpory z fondů EU.  

Eva Schönherrová (ČBK) upozornila na podobnou situaci v církevním sektoru – charitativní organizace rovněž 

nebudou schopny fungovat při 30% podpoře. Bude nutné zapojit Ministerstvo financí a hledat financování 

http://www.dotaceeu.cz/
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napříč sektory. Zmínila důležitost reagování na stárnutí populace a potřebu spolupráce na úrovni 

ministerstev. Důsledky nesmí nést pouze poskytovatelé služeb. 

Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) podpořil potřebu debaty např. v oblasti programu na dekarbonizaci budov, 

kde je možné spolufinancování. Upozornil však na rozdílný přístup např. v systému financování sociálních 

služeb, kde funguje poptávkové financování. Klíčové bude nastavení ESF a míra podílu SR a samospráv. 

Debata o snižování podpory se týká především obecních a krajských projektů. 

Richard Nikischer (MMR–OSP) upozornil na směšování různých témat. Za prvé – 30% míra dotační podpory 

se týká především národních zdrojů, ne např. podpory provozu MAS z kohezních prostředků. Za druhé –  

u MAS je klíčové zajistit provozní financování, 30% míru dotace MF prosazuje zejména u investičních 

programů evidovaných v systému EDS, které musí schvalovat MF. U neinvestičních programů vedených 

v zjednodušené evidenci dotací je situace jiná, třeba neinvestiční projekty NNO MMR podporuje 70% dotací, 

provoz organizací destinačního managementu 80% dotací. ČBK se zase na rozdíl od NS MAS ČR spíš zajímá  

o investiční programy na rekonstrukci církevního majetku, zde se z národních zdrojů opravdu prosazuje max. 

30% míra podpory. I v případě národních programů však lze ve specifických případech vyjednat vyšší míru 

podpory. Avšak i při snížené míře dotace (na 30 %) mají obce o výzvy MMR zájem, absorpční kapacita zůstává 

poměrně velká. 

Michael Otta (RSK Liberecký kraj) znovu potvrdil klesající trend v oblasti dotací. Upozornil na potřebu 

specifického systému podpory pro citlivé skupiny, zejména neziskové organizace. Kraj ze svého rozpočtu 

nemůže dlouhodobě pokrývat chybějící prostředky pro obce po snížení dotací. 

Jana Kuthanová (NS MAS) připomněla dokument NS MAS věnovaný metodě LEADER. Uvedla, že NS MAS 

může plnit roli znalostní platformy pro kraje, ministerstva a další aktéry. Připomněla konkrétní pomoc, např. 

u programu Nová zelená úsporám Light, nebo při řešení povodní, kdy bylo zapojeno 7 MAS. Upozornila i na 

problém s kapacitami pro hodnocení projektů a nabídla kapacity z území. 

Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) znovu upozornil na nutnost oddělování různých témat. MAS jsou 

financovány z OPTP. Aktuálně probíhá debata o investičních dotacích, kde klesá míra podpory, je však možné 

využívat úvěry a finanční nástroje. U neinvestiční podpůrné sítě to ale možné není – je potřeba rozhodnout, 

kdo a z jakých prostředků ji bude financovat. Závěrem zdůraznil potřebu koordinace na úrovni státu  

a jednotného vystupování, a poděkoval za věcnou diskusi. 

 

Bod 10 – Diskuse k rizikům „dekoheze“ mezi regiony, identifikace příčin, návrhy na možná řešení 

Miroslav Daněk (MMR–ORP), zahájil diskusi. Na úvod představil sérii map. Připomněl rozdělení regionů NUTS 
3 na tři kategorie před zahájením programového období 2021–2027. Představil aktuální stav výkonnosti krajů 
podle ukazatele HDP v paritě kupní síly v % průměru EU k roku 2023. Z dlouhodobějších trendů poukázal se 
postupnou klesající tendenci Libereckého kraje. Následně připomenul mapy znázorňují území, které je 
zaměřeno na podporu konkurenceschopnosti (území pro realizaci nástroje ITI), vč. území na podporu 
konvergence, v dnešní podobě ztělesněné do HSOÚ, uhelných krajů, vč. vnitřních a vnějších periferií. V závěru 
připomněl mapový výstup znázorňují územní rozložení EU fondů programového období 2014–2020. 

V diskusi zaznělo a nikdo ze členů komory tento fakt nerozporoval, že využití EU fondů v nadcházejících 
programových období v podmínkách ČR nevedly ke kýženému výsledku, a tím je snížení konvergence mezi 
bohatými a chudými regiony. ČR jako celek v porovnání s postsocialistickými zeměmi Evropy za posledních 
20 let vykazovala vysokou dynamiku, konvergenční úspěchy českých regionů k regionům EU jsou velmi 
diferencované. Řada výzkumů i na evropské úrovni poukazuje, že kohezní politika spíše pomáhala bohatším 
regionům, a tudíž nenaplňuje své základní cíle. V diskusi také zazněl názor, že jedním z příkladů nepochopení 
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cílů regionální politiky bylo zvýšení spolufinancování ze státního rozpočtu přechodovým regionům tehdejší 
vládou ČR. Necílení na jasné výsledky ještě navíc dokresluje existence několik typů regionální politiky, podle 
toho, kdo ji realizuje (např. EU, stát, kraje apod.) a také existence dlouhodobě společenského dilematu, zda 
více podpořit silnější nebo slabší. V této otázce se také účastníci shodli, že bude nutné vést dialog a hledat 
cesty, jak přenést “úspěch” z jádrových oblastí metropolí a aglomerací do periferií krajů. Tato diskuse zde 
chybí, nejen v kontextu regionální politiky EU, ale i v české regionální politice a její budoucí roli v kontextu 
oslabování evropské úrovně. Vládní úroveň, zejména MMR, nabízí jedno z řešení v podobě větší a důraznější 
aplikaci přístupu Territorial Impact Assessment (TIA). Ať na úrovni tvorby policy a jejich nástrojů financování, 
strategických investičních projektů státu, vč. projektů vznikající ze “zdola” - ze stran obcí a jejich sdružení, 
krajů, investorů apod. Zástupci krajů nabízí řešení v podobě Integrované regionální strategie (IRS), která má 
být cestou, jak řešit a koordinovat územní dimenzi regionální politiky na regionální úrovni. 

 

Bod 11 - Různé, shrnutí závěrů 

Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) zrekapituloval jednání, shrnul závěry, poděkoval účastníkům za věcnou 
diskusi a pozval je k dalšímu programu. 
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Zasedání Komory ITI 
Datum zahájení: 9. 4. 2025 

Čas zahájení: 13:00 (registrace 12:00) 

Čas ukončení: 16:45 

Bod 1 – Úvod 

Kamil Papež (ředitel Odboru regionální politiky, předseda Komory dále MMR–ORP), představil kolegy  
z oddělení ITI, program Komory, přivítal účastníky jednání a sdělil základní organizační a technické informace. 
 
Bod 2 – Implementace ITI na národní úrovni – metodické a koordinační aktivity MMR 

Zbyněk Šimánek (MMR–ORP) okomentoval stav implementace integrovaných nástrojů, očekávaný posun  
v implementaci ITI mezi koncem minulého roku a současností nenaplnil očekávání. Největší pokrok vykazuje 
OP JAK. Došlo k nasdílení aktualizovaného znění MP INRAP. 

Anna Švarcová (MMR–ORP) představila aktivity v oblasti evaluací (viz prezentace). Po úspěšném prvním 
ročníku se chystá druhý ročník Fóra pro města, který proběhne 14. května 2025 v Pardubicích. Tématem bude 
rozhýbání mezinárodních projektů ve městech. Dále informovala o aktivitách EUI a OP URBACT. 

Zbyněk Šimánek (MMR–ORP) předal informace o implementaci nástroje CLLD-U, k jehož pilotnímu testování 
se připojila rovněž MČ Praha 14. Proces novelizace zákona č. 248/2000 Sb., o podpoře regionálního rozvoje, 
byl ukončen; dílčí fragment je předkládán jako pozměňovací návrh prostřednictvím jiného zákona. Otevřel 
diskusi. 

Erich Beneš (ITI Plzeň) se dotázal na další postup aktualizace MP INRAP, vyjádřil názor, že efektivnější by bylo 
zapojit všechny nositele integrovaných strategií již při přípravě materiálu, aby se zabránilo pozdějším 
problémům.  

Zbyněk Šimánek (MMR–ORP) reagoval na dotaz a uvedl, že s MO/A bude vedena diskuse v rámci 
standardního připomínkování, diskusi je vhodné vést nad konkrétním návrhem, proces přípravy byl časově 
náročný a probíhal paralelně. Kamil Papež (MMR–ORP) následně ujistil, že partnerský přístup bude dodržen 
a připomínky budou řádně vypořádány. 

Markéta Blažejová (ITI České Budějovice) se dotázala na termín pokynu k mid-term evaluaci, na což Anna 
Švarcová (MMR–ORP) odpověděla, že se očekává během léta nebo na začátku podzimu 2025.  

  
Poté se diskuse přesunula na téma PŘÍPRAVA PROGRAMOVÉHO OBDOBÍ 2028+. 
 

Kamil Papež (MMR–ORP) zahájil diskusi o přípravě programového období 2028+. V současnosti probíhá 
polské předsednictví, v jehož rámci se očekávalo dosažení většího pokroku, klíčové otázky, jako víceletý 
finanční rámec a evropská legislativa, se otevřou až v druhé polovině roku při dánském předsednictví. 
Finanční prostředky pro kohezní politiku mohou být podle odhadů výrazně nižší (o 30–50 %), což bude mít 
zásadní dopad na rozdělení prostředků na národní úrovni. Klíčové priority předběžně zahrnují 
konkurenceschopnost, obranu a bezpečnost. Pro regionální politiku jsou zmiňovány příležitosti ve vztahu  
k tématům obrany a bezpečnosti (věda a výzkum, průmysl, dual-use). 
 
V oblasti kohezní politiky bude důraz na využívání finančních nástrojů. Dotační složka bude i nadále existovat, 
ale měla by být zaměřena oblasti, kde není využití finančních nástrojů ve velkém vhodné nebo možné (např. 
sociální oblast apod.). V souvislosti s přímo řízenými programy, které mohou být finančně posíleny, bylo 
upozorněno na potenciál pro české samosprávy v prioritních oblastech.  

http://www.dotaceeu.cz/
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Dále zmínil také přípravu nové strategie regionálního rozvoje (SRR), která začne v červnu/červenci 2025  
a měla by být předložena do meziresortního připomínkového řízení na konci roku 2026. Partnerský přístup 
bude při tvorbě této strategie klíčový a bude zohledňovat aktuální regionální struktury a problémy. 
Následovala informace o přípravě strategického rámce, který by měl být předložen do meziresortního 
připomínkového řízení v květnu 2025, kde budou územní partneři a resorty zapojeny do diskuse. 
 
Anna Švarcová (MMR–ORP) informovala o přípravě projektu cílené analýzy (ESPON), která se zaměřuje na 
srovnání implementace integrovaných nástrojů ITI mezi členskými státy EU. Cílem je porovnat národní 
přístupy, legislativní ukotvení a sdílet dobrou praxi mezi státy. Projekt byl zahájen ve spolupráci s některými 
státy, včetně Finska, a další partneři budou ještě osloveni před podzimním sběrem projektových záměrů. 
Tento projekt bude sloužit jako jeden ze vstupů pro plánování budoucnosti ITI po roce 2027. 
  
Kamil Papež (MMR–ORP) následně doplnil, že probíhá intenzivní interní diskuse o směřování ITI po roce 
2027. Kromě interních analýz a datových sad je mezi vstupy i projekt z výzvy číslo 5 z OPTP. Ujistil přítomné, 
že návrhy na změny v oblasti ITI budou diskutovány s partnery. 
  
Zbyněk Šimánek (MMR–ORP) sdílel informace o neformální návštěvě zástupců pěti členských států, kteří 
jsou tzv. „čistými plátci“. Cílem jednání bylo hledání shody nad konkrétními tématy pro budoucí vyjednávání 
a výměna zkušeností. Navázána spolupráce se Srbskem, zaměřená na předvstupní pomoc a výměnu 
zkušeností. Avizován workshop, do něhož budou zapojeny vybrané české MO/A. 
 
Petr Šašinka (ITI Brno) se zajímal o budoucnost metropolitních oblastí a aglomerací.  
  
Na dotaz reagoval Kamil Papež (MMR-ORP), který potvrdil, že metropolitní oblasti a aglomerace jsou 
považovány za přirozená území a odbor regionální politiky bude podporovat, aby i v budoucnu pro ně byla 
připravována podpora. Dodal, že MO/A mohou pokračovat v tvorbě a aktualizaci širších strategií, které budou 
kombinovat různá témata a zdroje. MMR podporuje tento integrovaný přístup. Ohledně budoucnosti 
strategií bylo sděleno, že je klíčové, aby se města nespoléhala pouze na kohezní prostředky z EU, z důvodu 
očekávaného finančního poklesu po roce 2027. Bylo doporučeno, aby města a regiony začaly vytvářet 
strategie, které budou zahrnovat i jiné finanční nástroje, a to s cílem zabezpečit jejich udržitelnost i po poklesu 
dostupných kohezních prostředků. Zároveň bylo sděleno, že je možné zaslat oficiální potvrzení tohoto postoje 
prostřednictvím dopisu nebo oficiálního stanoviska.  
 
Jiří Hudec (ITI Ostrava) upozornil na nutnost správného nastavení finančních nástrojů tak, aby odpovídaly 
skutečným potřebám měst, a nejen požadavkům od institucí jako Evropská investiční banka nebo jednotlivá 
ministerstva. Města by měla mít možnost brát si závazky, které jsou skutečně v souladu s jejich rozvojovými 
potřebami, nikoli splácet půjčky pouze na základě vnějších podmínek. 
  
Podle Kamila Papeže (MMR-ORP) stát nemá ambici diktovat městům, jaké půjčky a finanční nástroje si mají 
vybírat, ale měl by vytvářet metodickou podporu a poskytovat poradenství. V souvislosti s očekávaným 
poklesem kohezních prostředků po roce 2027 uvedl, že města budou muset čelit rozhodnutím, zda akceptují 
nižší dotační podporu nebo zda využijí jiné finanční nástroje, např. půjčky. Kamil Papež zároveň vyjádřil 
potřebu flexibilního přístupu k těmto nástrojům, ale zdůraznil, že stát bude v tomto směru poskytovat jen 
obecnou podporu, nikoli konkrétní rozhodnutí. 
 
Dle Kamila Papeže finanční nástroje v oblastech, jako je podpora dostupného bydlení, ukazují, že kombinace 
dotace a půjčky může být efektivní, ale jen pokud je dobře nastavena. Problémem byla například spolupráce 
s Národní rozvojovou bankou (NRB) při nastavení dotačního titulu na místní komunikace. Podmínky nebyly 
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vhodně nastaveny – z toho příkladu se je nutné poučit a neopakovat ho. V této souvislosti se diskutovalo  
o zlepšení podmínek pro finanční nástroje, aby byly pro samosprávy atraktivnější. 
 

Erich Beneš (ITI Plzeň) se zaměřil na potřebu vydání oficiálního pokynu pro tvorbu strategií pro metropolitní 
oblasti a aglomerace 2028+. Tento pokyn je podle něj klíčový pro města, aby mohla správně nárokovat 
finanční zdroje na jejich přípravu. Zástupci ITI zpracovali materiál definující priority, které by měly být 
prosazovány vůči EU. Navrhl svolat společné setkání k podrobnějšímu seznámení MMR s tímto materiálem, 
který považuje za podstatně detailnější a konkrétnější než materiály vytvořené společně územními partnery. 
Erich Beneš také vyjádřil zájem o konkrétní definici plánovaných reforem a jak se promítnou do návrhů  
a implementace pokynů z Bruselu. 
  
Kamil Papež (MMR-ORP) poskytl informaci o tvorbě strategického rámce pro budoucí programové období. 
V současnosti se tento rámec zpracovává na základě vstupů mimo jiné od územních partnerů, včetně měst, 
krajů, NS MAS a ČBK. Rámec je také ovlivněn expertním poradním orgánem (EPO), projektem Českých Priorit, 
který analyzuje tematické oblasti a vstupy od ministerstev. Důležitým bodem v rámci strategického rámce je, 
že bude identifikováno, zda má každé opatření územní dimenzi a koho se bude v území týkat. Do konce dubna 
2025 by měla být připravena pracovní verze tohoto rámce, která bude následně prezentována vybraným 
partnerům. Dokument je považován za výchozí bod, který bude následně modifikován na základě zpětné 
vazby. Mezirezortní připomínkové řízení se očekává v květnu 2025 a po projednání by měl být dokument 
předložen vládě (koncem června 2025). Dále byla vyjádřena pochvala za odbor regionální politiky za kvalitní 
zpracování materiálů v rámci ITI, které se zaměřují nejen na kohezi, ale na širší priority pro dané regiony. 
Výsledky této práce je možné využít. 
 
Bod 3 – Vstupy řídicích orgánů 

Kamil Papež (MMR–ORP) předal slovo řídicím orgánům, aby představily novinky za své programy a Zbyněk 
Šimánek (MMR–ORP) doplnil, že řídicí orgány byly vyzvány k představení informací týkajících se také PO 
2014-2020, a to z toho důvodu, že v současnosti jsou zpracovávány nejrůznější evaluace související  
s ukončováním tohoto období. 

Michal Ulrich (ŘO OPD) shrnul implementaci OPD2 v rámci PO 2014-2020. Zde lze stav implementace ITI 
považovat za ukončený, pouze se u některých projektů řeší změny v období udržitelnosti. Dále představil 
implementaci OPD3 v rámci období 2021-2027. Informoval, že velká většina projektů byla podána před 
koncem termínu ukončení příjmu žádostí, což vedlo ke zpoždění v rámci navazujících kroků. V rámci mid-term 
review nebylo přistoupeno k úpravě alokace a milník byl splněn. Čerpání alokace je poměrně nízké, proto je 
nutno apelovat na žadatele, aby předkládali žádosti o platbu. Na jaře budou vyhlášena druhá kola výzev pro 
drážní dopravu a telematiku. Byly zaneseny do harmonogramu výzev. Parametry výzvy budou téměř shodné 
s první výzvou. K dílčím změnám dojde v rámci hodnocení ekonomické efektivnosti. Termín vyhlášení výzev 
je plánován do konce května, nicméně do ukončení mid-term review nebude možnost do výzvy přidat tzv. 
částku flexibility. Termín způsobilosti výdajů bude konec roku 2028, termín pro ukončení realizace bude 
stanoven na konec roku 2029. V létě loňského roku bylo schváleno nové nařízení TEN-T, které obsahuje také 
novou kategorii tzv. urban nodes. V ČR je 10 takových nodes (velká města). Tyto urban nodes budou mít 
výhody jako např. možnost čerpání z CEF, nicméně zahrnuje to také určité povinnosti. Příští týden se k tomuto 
na Ministerstvu dopravy uskuteční jednání. 

Aneta Caithamlová (ŘO OP JAK) shrnula výsledky implementace ITI v OP VVV (v rámci období 2014-2020). 
Vyčerpáno bylo 94,36 % alokace. V rámci OP JAK byla částka navýšena na 120 % alokace z minulého období. 
Proces implementace byl oproti minulému programovému období zjednodušen. V rámci OP JAK bylo 
vyhlášeno 37 výzev, 4 jsou plánovány k vyhlášení v roce 2025, eviduje se 13 174 zaregistrovaných žádostí  
o podporu, 11 948 schválených žádostí o podporu a 11 498 projektů s vydaným právním aktem / rozhodnutím 
o poskytnutí dotace. Dále představila podrobnější informace ohledně výzvy zaměřené na mezisektorovou 
spolupráci včetně shrnutí informací za jednotlivá ITI. Podobně jako v OPD, výzva byla vyhlášena rok a půl  
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a většina projektů byla podána těsně před termínem ukončení příjmu žádostí o podporu. Úspěšnější byli 
žadatelé, kteří své projekty konzultovali s ŘO. 

Denisa Ammerová (ŘO OP ŽP) shrnula informace v rámci implementace ITI v OP ŽP za období 2014–2020. 
Bylo vyhlášeno 9 výzev s alokací 1,65 mld. Kč po navýšení. Realizováno bylo 36 projektů. Proplaceno bylo 661 
mil. Kč, tedy cca 40 % vyhlášené alokace. Příčinou nevyužití velké části alokace je např. nedostatečná 
projektová připravenost. Na to ŘO reagoval v rámci přípravy realizace pro období 2021–2027, kdy byly 
projekty konzultovány s dostatečným předstihem. Úspěšnost v rámci období 2021–2027 však také není 
nejoptimálnější. Od léta 2023 bylo vyhlášeno 7 výzev za 1,95 mld. Kč. Tyto výzvy byly opakovaně prodlouženy. 
V tuto chvíli jsou podány projekty za cca 50 % alokace, nicméně očekáváme, že některé projekty budou ještě 
podány. V březnu 2025 byla vyhlášena modifikace výzvy MMR na programové rámce, aby mohlo být 
podpořeno nové opatření pro ITI v OPŽP (pasivní budovy a budovy s pozitivním energetickým standardem). 
Dne 2. 4. 2025 byla vyhlášena 81. výzva OPŽP pro ITI – podpora výstavby nových pasivních nebo plusových 
budov ve veřejném sektoru 

Marek Kupsa (ŘO OP TP) zrekapituloval období 2014–2020. Nejúspěšněji zdroje čerpala Ústecko-
chomutovská aglomerace. Na druhém místě je Hradecko-Pardubická aglomerace. V rámci současného 
období informoval o změně výzvy č. 3, která navýšila hrubou mzdu ze 45 000 Kč na 55 000 Kč, včetně navýšení 
limitů pro DPP a DPČ. Limit FTE u ITI a RSK byl zrušen. Byl zpracován sankční seznam za případné neplnění 
podmínek standardizace. Během dvou a půl roku, kdy tento systém platí u MAS, se nestalo, že by muselo být 
přistoupeno k sankci. V realizaci je 13 projektů a k 15. březnu bylo vyčerpáno 69,7 mil. Kč, což představuje 
cca 18,7 % z alokace na ITI. V přípravě je projekt do výzvy č. 5 „Podpora implementace nástroje ITI  
a metropolitní spolupráce a facilitace činností nositelů ITI v programovém období 2021–2027“. Příjemcem 
bude statutární město Brno. Projekt je zaměřen na spolupráci MO/A pro implementaci ITI a společnou 
evaluaci ITI a efektivní komunikaci nástroje ITI a metropolitní spolupráci. 

Robert Zika (ŘO OP TAK) informoval o realizaci ITI v programu v rámci období 2021–2027. Od podzimu 2022 
byly konzultovány strategické projektové záměry celkem sedmi zapojených MO/A. Je podáno celkem 12 
projektů ve dvou aktivitách programu „Služby infrastruktury – výzva II.“, s alokací 2 mld. Kč. Výzva bude 
vyhlášena 14. dubna jako kombinovaná, tj. umožní podat projekty realizované v rámci ITI. Datum ukončení 
příjmu žádostí o podporu je stanoveno na 17. září 2025. Další program podpory „Inovace – výzva III“, byl 
vyhlášen 4. února 2025. Plánovaná alokace je 1,5 mld. Kč a datum ukončení příjmu žádostí je stanoveno na 
30. května 2025. Podporovanými aktivitami jsou produktové a procesní inovace. V rámci hodnocení projektů 
bylo nově zavedeno kritérium zaměřené na bonifikaci znevýhodněných okresů s nezaměstnaností vyšší, než 
činil republikový průměr. 

Ivana Projsová (ŘO IROP) shrnula, že v rámci období 2014-2020 ITI a IPRÚ vyčerpaly cca 90 % alokace a řídicí 
orgán se zabývá pouze posledními nedokončenými projekty. Dále představila aktuální informace v rámci 
implementace IROP v období 2021–2027. K 30. červnu 2025 proběhne vyhodnocení finančního milníku ve 
výši 17,08 % alokace. Některá ITI již tento milník plní. Praha, Jihlava, Liberec – Jablonec n. Nisou a Zlín jsou 
pod 10 %. Momentálně se průběžně řeší žádosti o změnu programových rámců (celkem bylo k 27. 3. 2025 
předloženo 24 žádostí o změnu programových rámců). Z toho 23 žádostí o změnu se týkalo aktualizace 
seznamu strategických projektů. Dále u Brna došlo ke schválení žádosti o změnu spočívající ve snížení alokace 
o 5 mil. Kč v opatření pro mateřské školy, a to ve prospěch Plzně (žádost o změnu zatím nepodána). O změny 
PR – Seznamu strategických projektů je možné žádat jednou za 3 měsíce od schválení PR nebo od předchozí 
změny. Veškeré relevantní informace jsou zveřejňovány na webových stránkách IROP, kde bude také 
zveřejněna tabulka čerpání nositelů ITI, která bude aktualizována jednou za měsíc. IROP eviduje 509 
registrovaných žádostí o podporu, 441 projektů v realizaci s vydaným právním aktem. Alokace projektů  
s právními akty činí 10,7 mld. Kč (43,85 % alokace). 235 žádostí o platbu bylo proplaceno s alokací cca 3 mld. 
Kč (12,59 % alokace). Ke dni 27. 3. 2025 podáno 7 projektů strategického významu. Další informace se týkaly 
revize 77. výzvy – Zelená infrastruktura, která proběhla v březnu 2025 a přehledu naplnění alokace 
jednotlivých výzev ŘO IROP pro ITI (viz prezentace). 
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Jana Urbánková (ŘO OP Z+) shrnula implementaci programu OPZ v rámci období 2014–2020. K ukončení 
příjmu žádostí o podporu ve všech výzvách na projekty ITI/IPRÚ došlo v průběhu roku 2019. Celková alokace 
činila 1,254 mld. Kč. V žádostech o platbu bylo proplaceno 885 mil. Kč, což představuje 87 % alokace. K OPZ+ 
(období 2021–2027) zaznělo, že v rámci výzvy č. 32 na podporu zaměstnanosti je podpořeno 25 projektů  
s vydaným právním aktem o celkové alokaci 246 mil. Kč. Čerpání v ŽoP je ve výši 79 mil. Kč (cca třetina 
alokace). V rámci výzvy č. 33 na podporu sociálního začleňování je podpořeno 29 projektů s vydaným právním 
aktem o celkové alokaci 240,5 mil Kč. Čerpání v ŽoP je ve výši 70,98 mil. Kč. 

V rámci diskuse k bodu 3 – Vstupy ŘO zaznělo: 

Erich Beneš (ITI Plzeň) doplnil k OP Životní prostředí, že s VŘS Janem Křížem bude domluveno jednání nad 
přípravou projektů pro období 2028+, aby se čerpání alokace do budoucna zefektivnilo.  

 

Bod 4 –Vstupy zástupců nositelů ITI 

Petr Šašinka (ITI Brno) představil projekt Interreg MECOG-CE, viz prezentace. Pozval přítomné zástupce  
k účasti na závěrečné konferenci projektu, která proběhne v Brně. 

Erich Beneš (ITI Plzeň) se v diskusi vrátil k předchozímu bodu a směrem k OP Doprava otevřel téma mid-term 
review a vyhlašování výzev, jejichž pozdní vyhlášení může zkrátit čas na realizaci projektů. Posun řádově  
o půl roku by ohrozil i již nyní připravené projekty. Uvedené by rád projednal na každoročním setkání s EK, 
které je připravováno v průběhu května. Podpořil vyhlášení výzev co nejdříve, avšak deklaroval zájem vést 
diskusi o parametrech. 

Michal Ulrich (OP D) deklaroval připravenost ŘO vyhlásit 2. výzvy koncem května, projekty je možné započít, 
pokud se finančně neukončí před vyhlášením.  

Petr Šašinka (ITI Brno) požádal o upřesnění postupu. 

Michal Ulrich (OP D) upřesnil, že výzvy v květnu 2025 lze vyhlásit pouze se sníženou alokací, u každé MO/A 
dojde k ponížení o cca 17 %. ŘO následně navýší alokaci na výzvě na původní výši po dokončení mid-term 
review. V tomto směru je nutné informovat žadatele projektů. 

Erich Beneš (Plzeň) navrhl přijetí usnesení s apelem na co nejrychlejší schválení mid-term review s cílem 
zvýšit jistotu alokované částky pro jednotlivé MO/A.  

V rámci bodu byly dále diskutovány předem zaslané dotazy nositelů. 

Kamil Papež (MMR–ORP) na základě podnětu Petra Šašinky zahájil diskusi k otázce nositelů týkající se vlivu 
MO/A na regionální disparity. Petr Šašinka upozornil, že na krajské úrovni zaznívají názory, že MO/A a ITI jsou 
příčinou zvětšování regionálních rozdílů. Jde o jednostranné tvrzení, MO/A mohou naopak přispívat k jejich 
snižování. Kamil Papež uvedl, že není možné svalovat odpovědnost za tento vývoj na subjekty, které vykazují 
úspěšnou dynamiku. Vznik regionálních problémů je multifaktorový a jde např. i o nastavení politik na 
národní úrovni a rozsahem skutečné realizace regionální politiky napříč sektorovými politikami. 

Ivana Projsová (ŘO IROP) se vyjádřila k otázce přesunů alokací mezi opatřeními jednoho specifického cíle 
IROP, ty budou možné až po vyhodnocení milníků ITI a programu, a to na základě pokynů, které ŘO vydá ve 
2. polovině roku 2025. Zatím je možné přesuny předjednávat na straně MO/A. 

 

Bod 5 – Různé, shrnutí závěrů 

Filip Hoffman (ITI Pardubice) avizoval nadcházející setkání primátorů k vyjednávání budoucího PO. 

Kamil Papež (MMR–ORP) shrnul klíčové body z proběhlého zasedání komory, představil návrh usnesení, na 
jehož textaci se dohodli přítomní účastníci, a ukončil jednání komory.  
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Zasedání Komory CLLD 

Datum zahájení: 9. 4. 2025  

Čas zahájení: 13:00 (registrace 12:00) 

Čas ukončení: 16:45 

 

Bod 1 – Úvod 

Radim Sršeň (náměstek člena vlády, MMR) přivítal účastníky Komory CLLD, představil program jednání  
a související organizační záležitosti. Omluvil se za dřívější odchod z jednání komory a zahájil program 
informacemi o vyjednávání politiky soudržnosti 28+. Poděkoval za příspěvky územních partnerů v pracovních 
skupinách a uplatnění partnerského přístupu při přípravě pozice. Nastínil předpokládaný rozvrh práce na 
Strategickém rámci k Politice soudržnosti. Je předpoklad, že se budou spojovat dosavadní programy, vedou 
se diskuse, čeká se na návrh Víceletého finančního rámce (VFR). Očekává se snížení alokace, na příkladu 
trojnásobného převisu žádostí v aktuálních národních programech MMR, který nastal i přes zvýšení 
spolufinancování na míru 70 % ukázal, že obce se s touto situací dokáží vyrovnat. S EBRD se chystá i program 
jako finanční nástroj pro regionální rozvoj. Zdůraznil, že MMR nadále trvá na uplatnění integrovaných 
nástrojů, a věří, že případný další nástroj na úrovni krajů vznikne jen ve vzájemné synergii s již fungujícími 
nástroji a povede k posílení územní dimenze.  

Otevřel diskusi k budoucnosti kohezní politiky.  

Jan Florian (NS MAS) se zeptal na harmonogram aktualizace SRR jako klíčového dokumentu, aby mohli 

uplatnit podněty. 

Jan Zerák (MMR–ORP) uvedl, že v současnosti probíhají interní diskuse, otevřené diskuse se očekávají  

v průběhu druhého pololetí t. r. 

Jan Florian (NS MAS) doplnil dotaz o možnost úpravy definice HSOÚ, v odpovědi Radim Sršeň (náměstek 

člena vlády, MMR) potvrdil, že tato debata se vede a jistě se v přípravě SRR s územními partnery povede. 

Radim Sršeň (náměstek člena vlády, MMR) zmínil postup legislativního procesu při novelizaci zákona  
č. 248/2000 Sb., O podpoře regionálního rozvoje, ocenil diskusi s územními partnery na Výboru NS MAS, tato 
novela by měla být projednána ve sněmovně a hlasována do konce dubna. Shrnul, že po 15letém úsilí se 
podařilo zakotvit existenci MAS v zákoně a že si to MAS, které nejsou jen nositeli SCLLD, rozhodně zaslouží. 
Účinnost novely směrem k MAS bude od 1. 1. 2028. 

Jan Florian (NS MAS) shrnul, že transformace třetiny MAS z formy o.p.s./ústavu na zapsaný spolek (z.s.) je 
„třaskavé“ téma, ale pokud zákon bude schválen, udělá NS MAS pro své členy maximum, aby jim pomohla se 
změnou právní formy. 

Gustav Charouzek (KS MAS kraje Vysočina) doplnil, že změna právní formy má především dopad na budoucí 
historii nového subjektu, pravděpodobně budou paralelně fungovat oba subjekty, protože stávající o.p.s. 
bude třeba zachovat pro činnosti, které z.s. nemůže vykonávat. 

Johana Benešová (MMR–ORP) doplnila, že transformace právnické osoby je umožněna jen na zákonem 
povolenou právnickou osobu, což se netýká transformace o.p.s na z.s. Zde tedy bude třeba vždy založit novou 
právnickou osobu a je vhodné k tomu přistoupit co nejdříve. 

Renáta Kučerová (ŘO OP Z a OPZ+) požádala o aktuální znění novely kvůli ujasnění role MAS v agendách 
sociální práce. 

Jan Zerák (MMR–ORP) reagoval, že PN zašle. Dále doplnil, že při posledním jednání s Asociací krajů, stejně 
jako s MV ČR byla deklarována shoda se zněním návrhu zakotvení MAS v podpoře regionálního rozvoje. 
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Bod 2 – Implementace CLLD, CLLD-U na národní úrovni – metodické a koordinační aktivity MMR 

Jan Zerák (MMR–ORP) v prezentaci shrnul výsledky integrovaného nástroje CLLD jak za uzavírané PO 14+ tak 

za aktuální PO 21+ i ve srovnání s ITI. 

Ivana Kašparová (MMR–ORP) krátce shrnula možnosti nositelů získat souhrnné údaje o plnění strategie. 

Jan Zerák (MMR–ORP) pokračoval v informaci k ex-post evaluaci strategií CLLD a dalším evaluačním pracím, 

a kontrole standardizace. Na závěr uvedl ve zkratce stav pilotního testování CLLD-U, ukončení procesu 

standardizace a zahájení projektů OPZ+. 

Bod 3 – Vstupy ŘO k implementaci CLLD v programech   

Simona Rulcová (ŘO IROP) seznámila přítomné s počtem předložených projektů MAS. Hovořila o naplněnosti 
výzev ŘO pro CLLD, a to stavu ke dne 27. 3. 2025. Pozastavila se u finančního milníku CLLD a zopakovala jeho 
podmínky. V případě nesplnění milníků hrozí nepřerozdělení zbývajících až 30% alokace a navíc taktéž 
případně, odebrání alokace dané MAS. Promítla stav dle krajů u finančních milníků CLLD.  

Lucie Chlupáčová (ŘO PRV a SP SZP) seznámila přítomné s informacemi k realizaci Programu rozvoje venkova 
2014-2022, kde je proplacení projektů možné až do konce roku 2025, podání ŽoP do 30. 6. 2025. Detailněji 
informovala o průběhu administrace v rámci CLLD – opatření M19 Podpora místního rozvoje. Dále se 
věnovala Strategickému plánu SZP na období 2023–2027, konkrétně harmonogramu výzev v rámci CLLD – 
intervence 52.77 – LEADER. Informovala přítomné o administraci projektů konečných žadatelů, proběhlých 
seminářích a zveřejnění metodických postupů. Zmínila Pravidla pro intervenci 52.77 – LEADER – Pravidla, 
kterými se stanovují podmínky pro Programový rámce Strategického plánu SZP na období 2023–2027 jako 
součást Strategie komunitně vedeného místního rozvoje, Pravidla pro konečné žadatele a Pravidla pro 
projekty spolupráce a jejich aktuální zpřesnění. 

Renáta Kučerová (ŘO OP Z a OPZ+) informovala o navýšení alokace výzvy č. 47 na 2,03 mld. Kč. Vyčerpání 
alokace na IP 2.3 bylo dosaženo především realokací úspěšně realizující strategie MAS v průběhu realizace 
projektů CLLD a vyhlášením dodatečných výzev MAS. Představila zaměření projektů CLLD v OPZ – sociální 
služby dle zákona o sociálních službách, prorodinné aktivity, sociální podnikání, zaměstnanost, sociální 
začleňování. Pozastavila se u výstupů, výsledků a dopadů CLLD v OPZ. Věnovala se dvěma aktuálně 
vyhlášeným výzvám CLLD v OPZ+ - Pilotní podpora komunitně vedeného místního rozvoje ve městech, 
Podpora komunitně vedeného místního rozvoje. Shrnula výsledky třídenní konference „Prosperující 
komunity – příležitost pro společnou budoucnost 28+“, která byla věnována CLLD v OPZ+ a proběhla 
začátkem dubna t.r. Shrnula náplň konference, klíčová sdělení a výstupy.  

Jiří Eschner (SFŽP za ŘO OP ŽP) shrnul stav CLLD OPŽP 2014–2020. Všechny výzvy CLLD byly ukončeny. 
Alokace byla pro CLLD pouze rezervována, takže po skončení výzev CLLD byla využita ve standardních výzvách. 
Dále se věnoval stavu implementace CLLD OPŽP 2021–2027. Po 4 kolech je sběr projektových záměrů 
ukončen. Výzva na podávání PR běží do 30. 4. 2025, 77. a 78. výzva na podávání projektů do 30. 6. 2025. 
Pokračují konzultace k CLLD OPŽP pro zapojené MAS. Bylo akceptováno a potvrzeno pokrytí všech podaných 
projektových záměrů z prostředků OPŽP (485 mil. Kč). Sebráno bylo 42 projektových záměrů, zapojeno je 
30 MAS z 10 krajů, podáno/schváleno je 13 PR, 17 PR ještě zbývá podat ze strany MAS. Podáno bylo dosud 
5 projektů. 

Jan Skalník (ŘO OP TAK) seznámil přítomné se stavem implementace CLLD v OP TAK. V MS21+ je evidováno 
k datu 8. 4. 2025 587 žádostí o podporu s celkovou dotací 403 mil. Kč. Podal informaci k plnění milníku k datu 
1. 4. 2025. Pozastavil se u informací pro MAS – přehled o plnění milníku MAS bude rozeslán, navýšení alokace 
MAS přes ŽoZ, současná alokace bude MAS bez splněného milníku ponechána. Shrnul účast ŘO na jednání 
PS Podnikání NS MAS a kontroly MAS v průběžném čase (v plánu je 16 MAS do koce roku 2025).  

Upozornil na povinnosti vyplývající z Akceptačních dopisů, a to: zaslat na ŘO OP TAK harmonogram výzev 
a jeho aktualizace, informovat ŘO OP TAK o termínu jednání výběrového, rozhodovacího a jiného příslušného 
orgánu MAS, na kterém budou vybrány návrhy projektů pro realizaci v OP TAK, a umožnit jeho zástupci účast 

http://www.dotaceeu.cz/
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na tomto jednání v roli pozorovatele, pokud o to požádá, dále do 10 pracovních dnů od ukončení výběru 
návrhů projektů předat ŘO OP TAK jeho výstupy, zejména seznam všech předložených projektů a zápis 
z jednání příslušného orgánu MAS. Ukončením výběru projektů se rozumí okamžik podepsání zápisu 
z jednání. A v neposlední řadě MAS má povinnost informovat ŘO OP TAK o kontrolách a auditech 
provedených dalšími pověřenými orgány ČR nebo EU v souvislosti s programovým rámcem OP TAK a o jejich 
výsledcích. 

Jiří Kořínek (ŘO OP TP) upozornil na změny výzvy č. 3, jež je účinná od 1. 4. 2025. Jedná se o zavedení 
individuálních alokací pro ITI a RSK, zvýšení limitu na hrubou mzdu na 55 tis. Kč a 330 Kč/hod. DPP/DPČ, 
zrušení limitu FTE pro ITI a RSK, zavedení sankcí za neplnění podmínek standardizace ITI. V prvním kole 
nepodalo projekt 6 MAS, ve druhém kole (k 15. 3. 2025) bylo podáno celkem 176 projektových žádostí. Dvě 
MAS zatím nepodaly žádný projekt (MAS Podhostýnska a MAS Vladař). Dosud bylo proplaceno 423,4 mil. Kč 
a zazávazkováno 1 277 mil. Kč. Přehled dosavadního čerpání jednotlivých MAS na webu OPTP. V realizaci je 
projekt do výzvy č. 5 „Podpora komunitně vedeného místního rozvoje v místních akčních skupinách v České 
republice“, příjemcem je NS MAS a projekt je zaměřen na poradenství pro MAS, budování kapacit MAS  
a analytické činnosti. Projekt je na období do 31. 12. 2025. Rozpočet projektu je 6,3 mil. Kč. 

Ondřej Večeř (NS MAS ČR) doplnil, že v roce 2025 již budou k dispozici informace o zapojení MAS do realizace 
OP TAK a OPŽP a bude tedy možné zohlednit bonusy za realizaci těchto programů pro alokaci návazného 
projektu příslušných MAS. 

Bod 4 – Vstupy zástupců nositelů CLLD 

Jan Florian (místopředseda NS MAS) seznámil přítomné s novým složením Výboru NS MAS (ustavující jednání 
proběhla 24. 2. 2025) - předsedkyní zůstává Jana Kuthanová, místopředsedy jsou Ondřej Večeř, Radka 
Šťovíčková a Jan Florian. Do NS MAS přistoupila MMAS Krajina srdce, p.s. (Tábor). Proběhla aktualizace 
zaměření činnosti a složení Pracovních skupin. Dále přítomné seznámil s realizovanými tematickými dny  
a představil kalendář akcí NS MAS nebo s účastí NS MAS (např. Evropský kongres obnovy a rozvoje venkova, 
Poznaň, LEADERfest 2025, Tábor). Připomněl nastavení milníků v programech, poděkoval ŘO IROP za ochotu 
k jednání a přiblížil důvody pro žádost o úpravu milníku v IROP, který je aktuálně nastaven na 24,4% alokace 
v podaných ŽoP k 30. 6. 2025. Hlavními důvody jsou např. objektivně dlouhé dodací lhůty (hasičská technika), 
u stavebních projektů závislost na sezóně a kapacitách dodavatelů, lhůty stavebního řízení, odstupování 
žadatelů kvůli duplicitním výzvám, dopady přírodních katastrof – povodně 2024. Navržené varianty – posun 
termínu, změna výpočtu posuzování individuálních situací. Do podpory MAS po povodních je zapojeno 6 MAS 
z Olomouckého a Moravskoslezského kraje, MAS získaly finanční podporu jednoho úvazku, aby mohly 
postiženým obcím poskytovat administrativní podporu, např. dotační titul „Živel“ a další potřebnou pomoc. 
Krátce představil společné stanovisko územních partnerů, horizontální (partnerský přístup, územní dimenze, 
integrovaná řešení a další, viz prezentace) a obsahové priority (vzdělávání, konkurenceschopnost, inovace, 
udržitelnost, bezpečnost, soudržnost).  

Dále seznámil přítomné s peticí asociace ELARD (Evropská asociace LEADER pro rozvoj venkova), SILNĚJŠÍ 
BUDOUCNOST PRO EVROPSKÝ VENKOV, jež požaduje zachování nástroje LEADER/CLLD, vyčlenění 
samostatné alokace pro LEADER/CLLD, uznání role MAS jako partnerů pro zprostředkováni politik EU 
a posilování evropské integrace na místní úrovni, zjednodušení financování a navýšení alokace LEADER/CLLD, 
viz www.ELARD.eu. 

Bod 5 – Strategické rámce MAP po roce 2025 

Jan Florian (místopředseda NS MAS) přiblížil problém, kterého se MAS obávají v souvislosti s aktualizací 
Strategického rámce MAP po roce 2025. Strategické plánování nebude po roce 2025 aktivitou projektu MAP 
V., Strategický plán MAP tedy nebude výstupem projektů. ŘO IROP a OP ST, ale i další poskytovatelé dotací 
vyžadují soulad projektů v oblasti vzdělávání se SR MAP. Jelikož není nastaven proces aktualizace, kontroly, 
dotázal se ŘO IROP a OP JAK, zde je nutné trvat na souladu se SR MAP? 

http://www.dotaceeu.cz/
http://www.elard.eu/
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Viktor Pati (OP JAK) potvrdil uvedené informace a vysvětlil postoj ŘO. Pokud aktualizovaný strategický rámec 
není výstupem projektu, nemůže ho ŘO kontrolovat a schvalovat. Bylo již dříve řešeno dopisem na úrovni ŘO 
(Caithamlová – Mazal). Uvedl, že ŘO považuje za dosavadní výstup projektu nejen samotný strategický rámec, 
ale také vybudované administrativní kapacity a partnerský přístup a postačí pokračovat v dosavadním 
postupu aktualizace strategického rámce MAP. Nevidí důvod, proč by zpracovatel vytvářel nový plán nebo 
přístup k aktualizaci měnil, nejjednodušší postup je pokračovat v dosavadním postupu aktualizace SR MAS  
i po skončení realizace projektu. 

Simona Rulcová (ŘO IROP) potvrdila, že kritérium souladu žádosti o podporu se SR MAP zůstane i do konce 
programového období, jelikož i takto dohodnuto s EK. ŘO IROP nestanovuje a ani nebude stanovovat žádné 
podmínky aktualizace SR MAP. 

Výstupem proběhlé diskuse je návrh usnesení. 

Bod 6 – Aktuality z oblasti rozvoje venkova 

Jan Zerák (MMR-ORP) shrnul činnost Výboru pro regionální politiku za uplynulý rok (dále jen Výbor). Dále 
zmínil výzkumný projekt (v rámci TAČR BETA 3), které odd. připravuje a jenž se bude v návaznosti na 
spolupráci a výstupy OECD a Evropské komise zaměřovat na definici venkovských funkčních oblastí (lepší 
zacílení politik a financí, propojení města a venkova, zvýšení konkurenceschopnosti venkova, podpora chytré 
specializace, doprava a infrastruktura, přesnější statistiky a data).   

Rovněž podal informace o projednávaných tématech pracovní skupinou pro rozvoj venkova. Zmínil, že 
následujícím tématem je školství na venkově (26. 5. 2025).  

V další části svého příspěvku podal základní informace o Vesnici roku 2025, v níž v letošním ročníku dochází 
k významným změnám ve struktuře, ocenění a dále přiblížil harmonogram soutěže.  

Shrnul informace o konferenci v oblasti výzkumu, která proběhla 2. 4. 2025 v Liberci s názvem DISKUZNÍ STŮL 
“VIZ:3D”- Věda, Inovace, Znalosti: 3D místního rozvoje. Formou katalogů a posterů bylo prezentováno 32 
projektů podaných za celou republiku (https.//www.ef.tul.cz/viz3d).  

Uvedl rovněž nové přírůstky v publikacích pro obce, které jsou zdarma ke stažení v aplikaci ObcePRO 
(obcepro.cz). 

Ivana Kašparová (MMR-ORP) informovala o projektu JRC StratBoard, v rámci, něhož ve spolupráci 
s relevantními ŘO zpracovala kohezní údaje za všechny resorty. Vysoká kvalita údajů za ČR byla zástupci DG 
REGIO velmi vyzdvihnuta. Poděkovala zástupcům řídicích orgánu za spolupráci při poskytování údajů. 

Rovněž zmínila Pakt pro venkov, který navazuje na iniciativu EU Rural Pact. 

 

Bod 7 – Různé a shrnutí závěrů 

Jan Zerák (MMR-ORP)  

V 16.45 hod uzavřel diskusi a celé jednání komory, poděkoval všem přítomným za dosavadní spolupráci 
a pozval účastníky k prohlídce Galerie Středočeského kraje (GASK) a na zítřejší plenární jednání. 

  

http://www.dotaceeu.cz/
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Plenární zasedání 

Datum zahájení: 10. 4. 2025 

Čas zahájení: 10:00 (registrace 9:30) 

Čas ukončení: 15:35 

 

Bod 1 – Úvod – zahájení Plenárního zasedání NSK 

Petr Kulhánek (ministr pro místní rozvoj, předseda NSK – dále ministr MMR) přivítal účastníky  
25. Plenárního zasedání Národní stálé konference v Kutné Hoře v konferenčním sále Galerie Středočeského 
kraje.  

Zdravice přednesli Lukáš Seifert starosta Kutné Hory a Markéta Škodová předsedkyně Výboru pro regionální 
rozvoj Středočeského kraje.  

Jan Schneider (první místopředseda NSK – dále MMR-SRPPBASZ) představil program jednání Plenárního 
zasedání a účast: přítomno 63 ze 67 členů NSK, prohlásil 25. Plenární zasedání NSK za usnášeníschopné.  

 

Bod 2 – Kontrola plnění usnesení ze zasedání NSK 

Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) seznámil účastníky s plněním usnesení přijatých na předchozích 24 
jednáních NSK. Komentoval přehled naplňování usnesení (viz prezentace). 

Tento bod programu byl bez diskuse. 

 

Bod 3 – Shrnutí jednání jednotlivých komor NSK a přijetí usnesení  

Radim Sršeň (MMR, náměstek člena vlády) shrnul informace z Komory CLLD. V rámci komory byly 
představeny aktuální informace k implementaci nástroje CLLD ze strany MMR a ŘO, aktuality z oblasti rozvoje 
venkova, byl představen připravovaný výzkumný projekt MMR-ORP, byla zmíněna novela zákona  
o regionálním rozvoji a informace k novému programovém období 2028+. Zástupce NS MAS představil nové 
složení vedení, akcí a činností během povodní a informoval o projektu NS MAS financovaném z OPTP. Komora 
navrhla přijetí usnesení:  

Národní stálá konference bere na vědomí informace MŠMT, že strategické rámce MAP po roce 2025 
nebudou ze strany MŠMT kontrolovány. Strategické rámce budou po zaslání RSK a zveřejnění na webu 
Územní dimenze nadále akceptovány ŘO. Dále doporučuje RSK zajistit kontinuitu v území a nositelům MAP 
pokračovat v současné podobě strategických rámců MAP a způsobu jejich schvalování.  

Kamil Papež (MMR, ředitel Odboru regionální politiky, dále MMR–ORP) představil informace z Komory ITI. 
V rámci jednání komory byly představeny metodické a koordinační aktivity, příprava mid-term evaluace až 
po informace o novele zákona o podpoře regionálního rozvoje. Ze stran ŘO byly sděleny informace o stavu 
implementace ITI, nositelé ITI informovali o projektu MECOG-CE a plánovém setkání primátorů k budoucí 
podobě nástroje ITI. Členové komory se shodli na dalším pokračování v nastavení podmínek pro řízení a rozvoj 
metropolitních oblastí a aglomerací v ČR, vč. řešení širších témat související s urbánním rozvojem nad rámec 
témat spojené s kohezí. Komora navrhla přijetí usnesení: 

"Komora ITI apeluje na útvar MMR-NOK, aby se zástupci EK směřoval jednání k co nejrychlejšímu schválení 
revize operačních programů v polovině období (mid-term review) z důvodu potřeby zvýšení jistoty alokací 
rezervovaných pro jednotlivé MO/A."  

http://www.dotaceeu.cz/
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Jan Schneider (MMR–SRPPBASZ) shrnul jednání Komory regionální. Komora byla rozdělena do dvou částí.  

V informační části byly předneseny aktuální informace z územní dimenze, uhelných krajů, tvorby SKF a SKP 
až po aktuální stav implementace RAPů v IROP a společenství obcí v kontextu regionálního rozvoje. Diskusní 
část byla věnována tématům podpory investic z národních zdrojů a rizikům dekoheze mezi regiony  
a identifikace jeho příčin. Komora nenavrhla k přijetí žádné usnesení. 

Bod 4 – Vystoupení územních partnerů – pozice pro 2028+ posun, shody 

Pavel Drahovzal (SMO ČR) představil pozici a klíčová témata územních partnerů (AK ČR, Česká biskupská 
konference, NS MAS, SMS ČR, hl. m. Praha, Spolek pro obnovu venkova, SMS ČR). Uvedl nesouhlas  
s převodem 8 mil. EUR z IROP do OP JAK bez kompenzace a informoval o dosažení kompromisu s příslibem 
náhradního financování. Představil priority pro období 2028+, včetně memoranda o spolupráci. Zdůraznil 
potřebu stabilního a předvídatelného financování integrovaných řešení a apeloval na zjednodušení 
administrativy a posílení absorpční kapacity. Představil tři hlavní priority: konkurenceschopnost a vzdělávání, 
udržitelný rozvoj a energetiku a reakci na demografické změny. Závěrem vyjádřil připravenost k další 
spolupráci a diskusi. 

Jan Florian (NS MAS) na závěr vystoupení územních partnerů informoval o evropské iniciativě „Silnější 
budoucnost pro evropský venkov“. Představil petici požadující: zachování a posílení nástrojů LEADER a CLLD, 
jejich financování napříč politikami EU, uznání MAS jako partnerů EU politik, zjednodušení financování  
a navýšení alokací. Cílem je získat milion podpisů napříč EU. Účastníci byli vyzváni k podpoře a šíření iniciativy. 

Petr Kulhánek (ministr MMR) uzavřel vystoupení územních partnerů usnesením č. NSK 2/2025 Národní stálá 
konference bere na vědomí aktuality ze spolupráce územních partnerů. Usnesení bylo schváleno zřetelnou 
optickou většinou. 

 

Bod 5 – Aktuální stav implementace politiky soudržnosti a budoucnost politiky soudržnosti + diskuse  

Stanislav Schneidr (MMR, vrchní ředitel Sekce koordinace evropských fondů mezinárodních vztahů  
a cestovního ruchu) představil aktuální stav čerpání politiky soudržnosti (13,5 % žádostí odesláno na EK), 
připomněl silnou pozici ČR v rámci EU a rizika spojená s přesměrováním prostředků v rámci midterm review. 
Upozornil na nejasnosti kolem financování obrany z fondů EU a potřebu úpravy pravidel. Představil konkrétní 
výsledky fondů (úspory energie, digitalizace, výzkum) a návrhy Komise na flexibilnější kohezi, včetně možného 
prodloužení způsobilosti do roku 2030. Informoval o plánovaných jednáních k víceletému finančnímu rámci 
2028–2034, třístupňové struktuře rozpočtu a snaze ČR zachovat zásady kohezní politiky napříč regiony. Zmínil 
i nadcházející jednání pracovní skupiny 28+ a očekávání legislativních návrhů na podzim. 

Klára Kracíková (MMR, ředitelka Odboru strategické rámce fondů EU) představila harmonogram přípravy 
Strategického rámce 2028+, který má být předložen vládě do 30. 6. 2025. Uvedla, že dne 14. 4. budou na 
rozšířeném fóru Rady pro fondy EU prezentovány výstupy k udržitelnosti a dne 16. 4. proběhne na MMR 
kulatý stůl, kde budou přítomni i zástupci EK a EP. Materiál bude následně předmětem meziresortního 
připomínkového řízení. Zdůraznila nutnost prioritizace a posuzování vhodnosti témat pro financování z fondů 
EU podle jasně daných kritérií. Rámec bude obsahovat návrh priorit v oblastech udržitelnost, klima, doprava, 
energetika, vzdělávání a inovace ve vzdělávání, výzkum a inovace, eGovernment, kyberbezpečnost, 
podnikání, digitalizace a demografie, včetně role finančních nástrojů po roce 2027. 

Jana Baďová (MF, oddělení Rozpočet EU) představila východiska ČR k přípravám nového víceletého 
finančního rámce EU (2028+). Návrh rozpočtu má být předložen v červenci 2025, sektorová legislativa na 
podzim. Komise vydala úvodní sdělení a zahájila konzultace s cílem definovat hlavní výzvy: 
konkurenceschopnost, obrana, bezpečnost, migrace, potravinová bezpečnost, vnitřní trh, konvergence 
regionů a budoucí rozšíření EU. Od roku 2028 začne EU splácet půjčky z NGEU (20–30 mld. eur ročně), což 
bude vyžadovat modernizaci a zjednodušení rozpočtu, větší orientaci na výsledky, širší využití finančních 
nástrojů a zapojení soukromých investic. Komise navrhuje třípilířovou strukturu: 1) národní plány pro každý 
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členský stát (se všemi programy ve sdíleném řízení vč. koheze), 2) fond konkurenceschopnosti (přímo řízené 
programy) a 3) vnější činnost (podpora Ukrajiny, obecně humanitární pomoc). Klíčovými prioritami pro ČR 
zůstávají koheze, zemědělství, dopravní infrastruktura (včetně vojenské mobility), obrana a bezpečnost 
(v rozsahu umožněném smlouvami), podpora výzkumu a inovací, vnitřní trh a příprava na možné rozšíření 
EU. 

Petr Kulhánek (ministr MMR) navrhl přijmout usnesení č. NSK-3/2025 Národní stálá konference bere na 
vědomí stav implementace Politiky soudržnosti 2021-2027. Usnesení bylo přijato.  

 

Bod 6 – Vystoupení Evropské banky pro obnovu a rozvoj – nový finanční nástroj s MMR  

Lukáš Kuzmiak (Evropská banka pro obnovu a rozvoj, dále EBRD) poděkoval za možnost účasti na  
25. zasedání NSK a představil nový finanční nástroj zaměřený na zvyšování energetické efektivity budov, 
vyvinutý ve spolupráci s Ministerstvem pro místní rozvoj (MMR). Uvedl, že pokrývá aktivity EBRD v České 
republice a na Slovensku. Přiblížil činnost EBRD, která byla založena v roce 1991 a má v současnosti 73 
akcionářů z pěti kontinentů. Kapitál banky činí 34 miliard EUR a její činnost pokrývá téměř všechny sektory 
ekonomiky s výjimkou např. obranného a herního průmyslu.  

Nový nástroj se zaměřuje na komplexní renovaci budov včetně stavebních úprav. EBRD má dlouholetou praxi 

v implementaci kombinovaných finančních nástrojů a od roku 2006 poskytuje úvěry prostřednictvím 

partnerských bank. Díky síti 200 místních finančních institucí ve 30 zemích, podpořených prostředky ve výši 

6,3 miliardy EUR, se daří snižovat emise CO₂ o více než 10 milionů tun ročně. 

Zkušený tým bankéřů a technických programových manažerů EBRD zajišťuje konzistentní kvalitu a inovace 
při poskytování produktů a služeb. K dispozici jsou také poradenské služby, které pomáhají zúčastněným 
finančním institucím a jejich klientům zlepšit jejich tržní postupy. 

Finanční nástroj (FN) zahrnuje příspěvek MMR ve výši 25 milionů eur na financování kapitálových slev  
a technické pomoci. EBRD vybere několik místních komerčních bank, aby zajistila široké pokrytí trhu a zdravou 
konkurenci. Flexibilita nástroje umožňuje různé úrovně grantů podle umístění a ambicí projektů. EBRD 
nabídne partnerským bankám financování až do výše 100 milionů eur, což vytvoří významný pákový efekt 
veřejných zdrojů. EBRD nabízí flexibilitu při poskytování různých úrovní grantů pro projekty na základě jejich 
umístění a/nebo úrovně ambicí, zejména u hloubkových renovací. Partnerským bankám bude nabídnuto 
financování až do výše 100 milionů EUR, což má za cíl vytvořit významný pákový efekt veřejných zdrojů. Každé 
1 EUR veřejných zdrojů by mělo vytvořit minimálně 4 EUR investic do české ekonomiky. Finanční nástroj je 
zaměřen především na budovy ve vlastnictví obcí nebo státu, včetně více bytových budov ve vlastnictví obcí. 
Technická kritéria způsobilosti se řídí taxonomií EU, která stanovuje úsporu energie vyšší než 30 %  
u jednodušší renovace a vyšší než 60 % u hloubkové renovace.  

Technická pomoc zahrnuje kontrolu způsobilosti, podporu při vývoji produktů, školení zaměstnanců, 
informovanost trhu, zřízení internetových stránek a nástroje pro výběr technologií. Koneční příjemci získají 
bezplatnou technickou pomoc, podporu při zadávání veřejných zakázek a zpracování žádostí o úvěr. Tento 
nástroj přispěje k dosažení národních cílů v oblasti klimatu, zlepší přístup k financování a zvýší hodnotu 
majetku. 

Přehled benefitů pro konečné příjemce zahrnuje několik klíčových výhod prvním je bezplatná technická 
pomoc, která zajišťuje důkladné přípravy projektů, což zahrnuje velmi potřebnou technickou kapacitu. 
Podpora při zadávání veřejných zakázek. Pomoc při zpracování žádosti o úvěr. Dalším je příspěvek k dosažení 
národních a regionálních cílů v oblasti klimatu a jejich urychlení. Dále zlepšení přístupu k financování a jasné 
zaměření na provádění. Důležitá je transparentnost, absence byrokracie a celková jednoduchost procesu 
(one-stop-shop). Zvýší se hodnota majetku a zlepší služby pro obyvatele, například školy a nemocnice.  
A v neposlední řadě se sníží dlouhodobé veřejné výdaje díky nižším provozním nákladům na provoz a energie. 
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Dále představil nástroj (internetový obchod), který bude lokalizovaný na ČR a bude obsahovat technologie, 
které mohou uživatelé využívat). Uvedl na příkladu případové studie rekonstrukce základní školy ve Velké 
Lomnici na Slovensku, jak finanční nástroj funguje. Ukazuje se, že investice do energetické účinnosti přinášejí 
mnohostranný prospěch. Opatření zahrnovala tepelnou izolaci obálky budovy, výměnu dveří a oken, 
hydraulické vyvážení topného systému a instalaci termostatických ventilů na radiátorech. 

Petr Kulhánek (ministr MMR) poděkoval a vyzval k dotazům. 

Diskuse: 

Petr Osvald (RSK Plzeňský kraj) dotázal se na spolupráci při získávání úvěrů se zapojením 20% dotace, výši 
úrokové míry, délku splácení a vliv na dluhovou službu obcí.  

Lukáš Kuzmiak (EBRD) potvrdil, že nástroj umožňuje čerpání úvěru s možností grantu po realizaci projektu. 
Vztah s financující bankou není omezen – úroková míra ani délka splácení nejsou centrálně stanovovány.  

Petr Osvald (RSK Plzeňský kraj) doplnil, že obce si bere úvěr od komerční banky s 20% podporou od EBRD. 

Lukáš Kuzmiak (EBRD) tuto informaci potvrdil. 

Bylo přijato Usnesení č. 04/2025: NSK bere na vědomí vystoupení Evropské banky pro obnovu a rozvoj.  

 
Bod 7 – Vystoupení řídicích orgánů – aktuální informace   

Rostislav Mazal (ŘO IROP) uvedl aktuální informace z IROP 2021-2027. Bylo vyhlášeno 112 výzev, vyhlášeno 
100 % alokace, tj. všechny výzvy a z toho 38 výzev uzavřeno. Bylo vydáno 4 044 právních aktů v objemu 56,5 
mld. Kč. Příjemcům bylo proplaceno 10,3 mld. Kč v žádostech o platbu, dokončeno již 900 projektů a všechna 
ITI a SCLLD jsou v realizaci. Dále se věnoval stavu integrovaných nástrojů v IROP včetně finančních milníků. 
Představil stav RAP v IROP, veškeré informace jsou dohledatelné na webové stránce IROP. Aktualizace 
tabulek k RAP na webu probíhá každý den. Podal informaci k územním nástrojům v IROP. Hovořil o nově 
vyhlášených výzvách IROP od 10/2024. Na rok 2025 nejsou plánované žádné nové výzvy IROP. IROP již vyhlásil 
celou svou alokaci. 

Marek Kupsa (ŘO OP TP) upozornil na změny výzvy č. 3, kdy od 1. dubna 2025 je změna účinná. Jedná se  
o zavedení individuálních alokací pro ITI a RSK, zvýšení limitu na hrubou mzdu na 55 tis. Kč a 330 Kč/hod. 
DPP/DPČ, zrušení limitu FTE pro ITI a RSK, zavedení sankcí za neplnění podmínek standardizace ITI. Co se týče 
MAS, tak v první kole nepodalo projekt 6 MAS, ve druhém kole k 15. 3. 2025 bylo podáno celkem 176 
projektových žádostí. Ani jeden projekt nepodaly 2 MAS – Podhostýnska a Vladař. Dosud bylo proplaceno 
423,4 mil. Kč a zazávazkováno 1 277 mil. Kč. Přehled dosavadního čerpání jednotlivých MAS na webu OPTP. 
V realizace je projekt do výzvy č. 5 „Podpora komunitně vedeného místního rozvoje v místních akčních 
skupinách v České republice“, příjemcem je NS MAS a projekt je zaměřen na poradenství pro MAS, budování 
kapacit MAS a analytické činnosti. Projekt je na období do 31. 12. 2025. Rozpočet projektu je 6,3 mil. Kč. RSK 
má aktuálně 12 projektů v realizaci. Celkem je vyčerpáno 25,8 mil. Kč, zazávazkováno je 63,4 mil. Kč. 
Představil alokace pro RSK. V případě ITI je realizace projektů bez problémů, aktuálně je v realizaci  
13 projektů, k 15. 3. je vyčerpáno 69,7 mil. Kč, zazávazkováno 146,2 mil. Kč. Promítl alokace pro ITI, v přípravě 
je projekt do výzvy č. 5 „Podpora implementace nástroje ITI a metropolitní spolupráce a facilitace činností 
nositelů ITI v programovém období 2021–2027“. Příjemcem bude statutární město Brno. Projekt je zaměřen 
na spolupráci MO/A pro implementaci ITI a společnou evaluaci ITI a efektivní komunikaci nástroje ITI  
a metropolitní spolupráci. Rozpočet projektu je 5,26 mil. Kč. 

Robert Zika (ŘO OP TAK) zhodnotil výzvy OP TAK. Celkem bylo vyhlášeno 62 výzev s alokací 71,9 mld. Kč, 
celková alokace je 78,6 mld. Kč. Do konce tohoto roku je v plánu vyhlásit 13 výzev, harmonogram je zveřejněn 
na webu OP TAK. Představil přehled čerpání OP TAK, počet zaregistrovaných žádostí o podporu, kde mj. 
v programu podpory Technologie pro MAS (CLLD) bylo zaregistrováno 394 aktivních žádostí, a přehled 
plánovaných výzev na rok 2025. Pozastavil se u tématu podpory podnikání a uplatnění principu územní 
dimenze, kdy v OP TAK se kromě integrovaných nástrojů ITI a CLLD může projevovat několika způsoby, a to: 
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aplikací regionální mapy podpory s důrazem na hospodářsky a sociálně ohrožená území, na základě 
tematických map a bonifikací v hospodářsky a sociálně ohrožených územích nebo v území s vyšší než 
průměrnou mírou nezaměstnanosti. Představil také „Finanční nástroje“ jako formu podpory, které kombinují 
zvýhodněný úvěr a dotaci, pro MSP působící v regionech. 

Michal Kokeš, Michal Ulrich (ŘO OPD) představil novinky v oblastech týkajících se územní dimenze. OPD3 je 
již v pokročilém stadiu realizace, aktuálně se zvažují různé scénáře dočerpání, územní dimenze je v OPD3 
nejvíce zohledněna v opatřeních 08, nastavení parametrů podpory v těchto opatřeních se ukázalo jako 
správné, drobné dílčí úpravy probíhají pouze v metodice hodnocení socioekonomické efektivnosti projektů. 
Prošel s přítomnými rizika realizace OPD3, hodnocení dosavadního stavu implementace IN – zpožďování 
přípravy projektů, problémy při prokazování ekonomické efektivnosti atd. Základním předpokladem pro 
úspěšné „nastartování „IN v OPD3 byla promyšlená koordinace a intenzivní dlouhodobá komunikace 
s nositeli IN. V prvních výzvách se povedlo splnit stanovené finanční milníky, jako problematické se ukázalo 
vypořádání některých připomínek. Informoval o plánovaných výzvách, vyhlašování výzev se řídí 
Harmonogramem výzev. Pro integrované projekty se předpokládá vyhlášení druhé „vlny“ výzev do konce 
května. Michal Ulrich zmínil strategické zarámování podpory udržitelné městské mobility. V krátkosti 
představil nové nařízení TEN-T. 

Jiří Kinský (ŘO OP Z+) představil aktuální stav implementace programů. V případě CLLD probíhá realizace 
projektů MAS ve spolupráci s partnery působící na území MAS za 1,16 mld. Kč v rámci výzvy Podpora 
komunitně vedeného místního rozvoje do června 2026. Druhá výzva na podporu CLLD (na venkově) byla 
vyhlášena 1. 4. 2025. Probíhá podpora 13 MAS dosud nezapojených do realizace aktivit z OPZ+.  Pilotní výzva 
na podporu CLLD ve městech byla vyhlášena 7. ledna 2025, zapojeno bylo 7 měst/městských částí, 
podporované aktivity jsou zejména z oblasti sociálního začleňování. Zmínil úspěšnou konferenci Prosperující 
komunity – příležitost pro společnou buducnost 28+, která proběhla začátkem dubna t.r. Pozastavil se u dvou 
výzev ITI – Integrované územní investice – zaměstnanost a Integrované území investice – sociální začleňování. 
Zmínil rizika realizace programu. Je k dispozici Zpráva o rizicích a opatřeních implementace fondů EU k datu 
31. 12. 2024, OPZ+ je zařazen do skupiny programů s nízkým rizikem. Základní podmínka 4.4 Vnitrostátní 
strategický rámec politiky pro sociální začleňování a snižování chudoby: požadavek EK je nutnost ukotvení 
definice komunitních služeb v legislativě ČR. MPSV ve druhém pololetí 2024 připravilo a projednalo s partnery 
definici komunitních služeb, definice byla upravena v zákoně č. 108/2006 Sb. o sociálních službách s účinností 
od 1. 3. 2025. K implementaci dalších nástrojů územní dimenze uvedl koordinovaný přístup k sociálnímu 
vyloučení a předčasné odchody ze vzdělávání. Na závěr se věnoval plánovaným výzvám OPZ+: Podpora 
sociálního začleňování ve vyloučených lokalitách, Podpora sdílené péče, Podpora osob znevýhodněných na 
trhu práce.  

Aneta Caithamlová (ŘO OP JAK) prezentovala aktuální informace k vyhlášeným i plánovaným výzvám, 
zaregistrovaným žádostem o podporu, schválených žádostí o podporu a projektům s vydaným právním 
aktem/rozhodnutím o poskytnutí dotace. Součástí prezentace byly výzvy s územní dimenzí. Jsou vyhlášeny  
4 – Smart Akcelerátor, Akční plánování v území – MAP, IDZ a Mezisektorová spolupráce pro ITI. Detailně 
ukázala mezisektorovou spolupráci pro ITI, otevřené a plánované výzvy s a bez územní dimenze.  

Josef Tabery (ŘO PRV, ŘO SP SZP) zmínil strategický význam Společné zemědělské politiky v rámci budoucího 
víceletého rámce po 2028. Informoval o prodloužení realizace programu o přechodné období  
2021–2022, proplacení projektů je možné až do konce roku 2025. Shrnul čerpání/administraci územní 
dimenze. Pozastavil se u Strategického plánu SZP na období 2023–2027, zmínil vyhlášenou výzvu a plánované 
výzvy. Strategický plán SZP na období 2023–2027 počítá s využitím integrovaného nástroje LEADER v rámci 
CLLD, který je povinný s minimálním podílem 5 % z celkového rozpočtu (201 mil. EUR). V rámci 
harmonogramu bylo ukončeno schvalování Programových rámců SP SZP, přičemž všech 180 MAS bylo 
schváleno. Příjem projektů konečných žadatelů probíhá kontinuálně od konce března 2024 a příjem projektů 
spolupráce začal v březnu 2025. Dosud bylo zaregistrováno více než 8200 žádostí o dotaci na MAS v hodnotě 
téměř 3,28 miliardy Kč a uzavřeno přes 2 400 dohod v objemu 837 milionů Kč. Pravidla pro intervenci 52.77 
– LEADER byla zpřesněna (zveřejněno 10.4.2025). Shrnutí strategického plánu SZP na období 2023–2027 
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upozorňuje na omezené zapojení územní dimenze mimo nástroj CLLD, a to pouze u některých projektových 
intervencí prostřednictvím preferenčních kritérií nebo vyšším procentem dotace dle regionální mapy veřejné 
podpory. Mezi hlavní rizika realizace plánu patří neplnění jednotkových částek. Jako poučení pro další období 
se uvádí, že v úvodu realizace SP SZP došlo k výraznému zpoždění při spouštění některých intervencí a 
zahájení čerpání. Do budoucna je proto nutné urychlit přípravu informačního systému, který slouží pro 
administraci projektů. 

Radana Leistner Kratochvílová (ŘO OP ST) uvedla, že ČR se udržuje na špičce členských států v implementaci 
FST, mid-term hodnocení a revize programu byly odeslány EK. Byly vydány právní akty strategickým 
projektům (Cirk Arena, Green Mine, Medard, GET, Lithium), 1 právní akt zbývá a týká se Museum+. V roce 
2025 jsou plněny predikce – proplacené prostředky žadatelům i předkládání ŽoP EK. Představila na grafu stav 
implementace programu k datu 8. 4. 2025. Hovořila o strategických projektech Moravskoslezského  
(13 podaných žádostí), Ústeckého (9 podaných žádostí) a Karlovarského kraje (9 podaných žádostí). Prošla 
stav čerpání dle krajů k 8. 4. 2025, harmonogram výzev (které jsou připraveny k vyhlášení a plánovaných do 
konce roku). Představila strategických projekt – Transformace hrou, kde je nositelem KS MAS Ústeckého 
kraje. Hlavním cílem je tvorba didaktických materiálů do MŠ a ZŠ a jejich testování za účelem zvýšení 
připravenosti cílových skupin na transformační změny. Zmínila komunikační aktivity a akce strategických 
projektů a budoucnost JTF. 

Maggie Škabraha Dokupilová (Modernizační fond) představila výzvy, počty předložených projektů, plán 
výzev v rámci jednotlivých programů. Shrnula podpořené projekty dle krajů. Odkázala přítomné na prezentaci 
MdF. 

Denisa Ammerová (ŘO OP ŽP) začala celkovým přehledem výzev OPŽP 2021–2027, ke dni 2. 4. 2025 bylo 
vyhlášeno 81 výzev. Celková alokace je cca 59,6 mld. Kč z prostředků EU, z toho je ukončeno 62 výzev. Celá 
řada podporovaných oblastí OPŽP vykazuje nějaké znaky územní dimenze, např. kotlíkové dotace, ochrana 
ovzduší, svahové nestability a další. Na základě výsledků mid-term přezkumu je navržena realokace části 
prostředků z IROP a OP TAK a zavedení dvou finančních nástrojů. Ke dni 25. 3. 2025 bylo do harmonogramu 
výzev na rok 2025 zařazeno 13 nových výzev s alokací 2,27 mld. Kč z prostředků EU. U nově zařazených výzev 
je aktuálně naplánováno vyhlášení v červenci a v září tohoto roku, nicméně s ohledem na mid-term přezkum 
se může datum vyhlášení posunout. Zrekapitulovala stav ITI. V srpnu bylo vyhlášeno 7 výzev ŘO OPŽP pro 
projekty ITI za 4 specifických cílů, celkový objev výzev je cca 1,95 mld. Kč. Nově je aktualizován seznam 
strategických projektů, probíhá posuzování změn programových rámců, k datu 3. 4. 2025 bylo zaregistrováno 
celkem 66 projektů. V případě CLLD byly v květnu 2024 vyhlášeny výzvy ŘO v objemu 400 mil. Kč. Probíhají 
průběžné konzultace zástupců MAS a SFŽP ohledně připravovaných projektů. Aktuálně jsou schváleny 
programové rámce 11 MAS, další jsou v hodnocení. Je zaregistrováno 5 projektů MAS od 4 MAS. Otevřela 
náměty k diskusi týkající se územní dimenze v období 2028+. Týkají se využití nástrojů územní dimenze jen 
v relevantních oblastech, větší zohlednění územních specifik v rámci individuálních výzev, apel na 
projektovou připravenost, snaha o skutečně strategické/integrované projekty, přenesení části zodpovědnosti 
na nositele územní dimenze.  

Bylo přijato usnesení NSK 05/2025: NSK bere na vědomí vystoupení řídicích orgánů. 

 

Bod 8 – Národní plán obnovy – aktuální stav: informace z MPO a realizace vybraných komponent MMR 

Vojtěch Pohludka (MPO) rekapituloval dosavadní stav implementace NPO, na konci roku 2024 byla 

proplacena 4. a 5. grantová žádosti a 1. zápůjčková žádosti o výplatu, nastaly komplikace v podobě prvních 

dvou zadržených milníků, které byla splněny jen částečně, ČR má lhůtu 6 měsíců na nápravu. Aktuálně 

probíhá revize CID (Commission Implementing Decision) a operačního ujednání. Při změně CID dochází 

k úpravě cílů i v nejbližší žádosti o výplatu s cílem splnit všechny podmínky CID a minimalizovat rizika 

neplnění. Představil změny CID, např. změna platebního profilu, costingu, textová úprava opatření, milníků  

a cílů, přesuny milníků a cílů v čase v zájmu optimálního čerpání, úprava či přidání nových opatření, eliminace 
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rizik neplnění. Ukončení revize CID duben 2025, operační ujednání květen 2025. Předložení 6. grantové 

žádosti a 2. zápůjčkové žádosti o výplatu do 31. 5. 2025. Přehled proplacených plateb z NGEU 

(NextGenerationEU) ukazuje, že, aktuálně jsme cca v polovině implementace.  

Připomněl klíčové legislativní reformy spojené s NPO (LEX OZE III, zákon o dlouhodobé péči spojené se 

zadržením části platby, hrozí sankce, dalšími legislativními reformami jsou zákon o podpoře bydlení, 

o regulaci lobbování, zákon o správě dat a řízeném přístupu k datům. Tlak ze stany EK na jejich rychlé 

schválení.  

Michal Otta (RSK Liberecký kraj) se dotázal, zda se popisované úpravy CID budou dělat před každou 

výplatou?  

Vojtěch Pohludka (MPO) ve své reakci uvedl, že takto rozsáhlá revize CID je z časového hlediska poslední, ale 

je možné, že před posledními platbami bude snaha ještě drobné revize provést, aby se snížila rizika 

s prokazováním splnění milníků a cílů. Proto je nyní snaha o optimální rozložení milníků v čase, s jejich 

termíny už nebude možné hýbat. Pokud budou revize možné, tak jen drobné textové úpravy eliminující rizika 

s prokazováním splnění milníků a cílů. 

Richard Nikischer (MMR‒OSP) informoval o realizaci komponent NPO ve vlastnictví MMR. U subkomponenty 

1.4.1.6 (aplikace pro 5G sítě) rekapituloval situaci ohledně tří vyhlášených výzev. Dále informoval  

o implementaci komponenty 1.6. Zrychlení a digitalizace stavebního řízení, v jejímž nastavení dochází v rámci 

jednání s EK k úpravám, 2.8. Revitalizace brownfieldů, 2.10 Podpora bydlení (zákon o podpoře bydlení, 

splnění cíle přijetí zákona bude předřazeno do 7. platby, finanční nástroje pro investice do dostupného 

bydlení) a subkomponenty 4.1.3. Finanční podpora přípravy projektů souladných s cíli EU, zde bylo vyhlášeno 

5 výzev, podpora přípravy širokého spektra projektů vedoucích ke zvýšení investiční aktivity veřejných 

investorů (podpora bydlení, veřejná prostranství, občanská vybavenost, občanská vybavenost, doprava atd). 

Podpora přípravy projektů bude pokračovat i z národních zdrojů v podprogramu Podpora rozvoje HSOÚ. 

Bylo přijato usnesení NSK 06/2025: NSK bere na vědomí aktuální stav Národního plánu obnovy a vybraných 

komponent MMR souvisejících s územní dimenzí. 

 

Bod 9 – Různé, závěr  

Leo Steiner (MMR–SENP) ve svém závěrečném shrnutí připomněl, že Národní plán obnovy (NPO) je 

financován z prostředků, které si ČR půjčila a začne je splácet v roce 2028. Do budoucna čeká ČR výrazné 

omezení finančních prostředků i administrativních kapacit, proto je nezbytně nutné začít rozvíjet i jiné 

nástroje než dotační. Připomněl, že v rámci politik je vždy nezbytné nalézt společenskou dohodu o využití 

finančních prostředků, zejména vzhledem současné geopolitické situaci. 

Radim Sršeň (MMR, náměstek člena vlády) doplnil, že v minulosti proběhla snaha o reformaci sítě RSK a NSK, 

ale skoro žádné podněty na změny od členů NSK nepřišly. Musíme vést kritickou a věcnou debatu, zaznívá 

kritika zejména na RSK, jež fungují různě. 

Jana Kuthanová (NS MAS ČR) poděkovala za možnost účasti územních partnerů a ŘO poděkovala za věcnou 

partnerskou diskusi na komorách, pokud diskuse probíhá na komorách, logicky je průběh pléna formálnější. 

Petr Kulhánek (ministr, MMR) poděkoval za účast a příspěvky a ukončil jednání. Další plenární zasedání NSK 

je plánováno na podzim 18. 9. 2025 v Praze. 
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